
 نظارتی مفید
 بر مناسبات مالی 

فوتبال
مستقر شدن موقتی نهادهای 
ز  ا یک  هر  در محل  رتی  نظا
باشگاه های شانزده گانه حاضر 
در لیگ برتر فوتبال کشور به قصد 
بررسی کم و کیف قراردادهای 
منعقده بین آنها و بازیکنان تحت 
اختیارشان اقدام مفیدی است 
گر به نظیف شدن  که حتی ا
کامل مناسبات مالی باشگاه ها 
نینجامد، با ایجاد سلامتی نسبی 
به وضعیت موجود روشنایی 

بیشتری خواهد بخشید.
سقفی  ن  شد تعیین  ز  ا پس 
مشخص برای هزینه های عمومی 
زان  ه به تصمیم سا هر باشگا
لیگ و تأکید بر غیر قانونی تلقی 
شدن هر خرجی که مخارج کلی 
باشگاه ها را از »حداکثر مقرر« 
عبور بدهد، سران و مسئولان 
باشگاه ها به گونه ای با آن برخورد 
کرده اند که بیش از نشان داشتن 
از جدی تلقی شدن این قانون 
توسط آنها فقط خبر از اتخاذ و 
ارائه یک پز قانونمدارانه توسط 
ید  ترد ن  میزا  . می دهد نها  آ
درباره رعایت شدن این قانون 
و لزوم عدم عبور آن از مرز 250 
میلیارد تومان به حدی بوده که 
سازمان های نظارتی تأمل را بیش 
از این حایز نشمرده و ابتدا با 
حضور در محل باشگاه استقلال 
به کنکاش در مناسبات مالی 
آنها با بازیکنان فصل جدیدشان 
مشغول شدند و سپس به نوبت 
راهی باشگاه های دیگر شده اند 
 تا همین روال را در آنجا هم

 مرعی دارند.
پروسه راستی آزمایی مذکور روند 
کاملاً ضروری اما تلخی است 
زیرا نشان می دهد که سوابق 
باشگاه های ما در دور زدن قانون 
و عبور پنهانی از حداکثرهای 
تعیین شده به قدری زیاد و 
هشدار  دهنده بوده است که 
دیگر نمی توان و نباید به آن 
اطمینان کرد. همین امروز این 
شائبه نزدیک به یقین وجود 
دارد که باشگاه ها با جور کردن 
برگه های قراردادی که ارقام 
منقوش در آن صوری و کمتر از 
مبالغ واقعاً پرداخت شده است 
و با دادن بخش قابل توجهی 
از پول درخواست شده توسط 
بازیکنان از طریق ناپیدا )و به 
قولی زیرمیزی( به تخلف های 
همیشگی خود استمرار بخشیده 
و یک  بار دیگر از قانون مقرر تازه 
)که جانشین قانون لغو شده 
»سقف قراردادهای انفرادی« 
شده( تخطی کرده اند. دقیق 
شدن مأموران سازمان های 
نظارتی بر متن قراردادها اگرچه 
همه زوایای تقلب های احتمالی 
مورد بحث را روشن و به تبع آن 
ریشه تخلف را خشک نمی کند 
اما اوضاع را قدری مساعدتر و 
کج روی ها را تا حدی کمتر خواهد 
کرد و این به خودی خود نوعی 
پیشرفت و قدمی ولو کوچک 
به سمت جلو و عاری سازی 
نسبی ملاحظات مالی فوتبال 
ما از طریق خدشه های تقریباً 

همیشگی آن خواهد بود.
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حمید درخشان:

عزت اللهی آرزوی هر باشگاهی است

کاپیتان اسبق پرسپولیس و تیم ملی فوتبال ایران در مصاحبه ای در مورد 
شایعات حضور سعید عزت اللهی در لیگ ایران گفت: »هر تیمی آرزو دارد 
بازیکــن باکیفیتــی مثل عزت اللهی را در اختیار داشــته باشــد. پرســپولیس 
به بازیکن شــوتزن و موفق در نبردهای هوایی احتیاج داشــته و عزت اللهی 
همــه ایــن فاکتورهــا را دارد. او در ســال های اخیــر لژیونر بــوده و تجربه اش 

بــه طــور قطع به تیم کمــک می کند.«

رامین رضاییان

تمرین با نوجوانان

صبح روز گذشته اعضای تیم فوتبال سپاهان برای تست های پزشکی پیش 
از شروع فصل در ساختمان ایفمارک حاضر شده بودند، تیم ملی نوجوانان 
نیز که در اردوی آماده سازی جام جهانی حضور دارد، در زمین شماره ۲ مرکز 
ملــی فوتبــال در حــال تمریــن بــود. بر همیــن اســاس رامین رضاییــان، دفاع 
راســت تیــم ملی و ســپاهان نیــز لحظاتی همزمان با برگــزاری این تمرین دور 

زمیــن شــماره ۲ به دویدن پرداخت تــا آمادگی اش را حفظ کند.

امیر قلعه نویی

قرارداد تا 2026 به یک شرط

مهدی تاج درباره آخرین وضعیت قرارداد امیر قلعه نویی سرمربی تیم ملی 
بزرگسالان ایران گفت: »من قرارداد را امضا کردم. در واقع همزمان امضا 
می کنیــم. آقــای قلعه نویــی تــا جــام جهانــی )۲۰۲۶( هســتند. بــه هر جهت 
شــرایطی در قــرارداد گذاشــتیم کــه خاص اســت. قلعه نویی بایــد تیم ملی 
را جــزو چهــار تیــم برتر جام ملت هــا قرار دهد ولی من تصورم این اســت به 
خوبی تیم را جمع کرده اســت. وفاداری و تعهد در تیم ایجاد شــده اســت.

فوتبال ایران زیر  ذره بین
مدیریت فوتبال 

ورزشگاه های مجاز برای ورود بانوان مشخص شدند

تاج: آسیا فقط فوتبال عربستان نیست

و  ن  سیو فدرا ئیس  ر ج،  تا مهدی 
محمدرضا کشوری فرد، سرپرست 
سازمان لیگ در نشست هم اندیشی 
ونت فرهنگی  و آسیب شناسی معا
و کانون هواداران باشگاه ها حضور 

یافتند.
ر داشت:  ین جلسه اظها تاج در ا
»باید تشکر ویژه از نیروی انتظامی 
ری  منیتی برای برگزا و مسئولان ا

مسابقات داشته باشیم. 
در هیچ جای دنیا سازمان لیگ به 
نتظامی  تنهایی و بدون مسئولان ا
نمی تواند مسابقه ای را برگزار کند. 
AFC تنها فردی که  ز نظر فیفا و  ا
می تواند مسابقه را به تأخیر اندازد، 
مسئولان انتظامی هستند و در این 
حالت هیچکس هم امکان جریمه 

کردن ندارد  . 
مگر اینکه مورد ویژه پیش بیاید مثل 
اینکه احتمال ایجاد حادثه در ورزشگاه 
را بدهند. نقش این مجموعه انتظامی 
در اداره مسابقات فوق العاده زیاد 

است.«
 

فوتبال پویاتر با فیرپلی مالی
تاج اضافه کرد: »امسال لیگ ما با 
تغییراتی دنبال خواهد شد  . نظمی 

باید ایجاد می شد که البته سال ها به 
تعویق افتاده بود. باید برای فیرپلی 
لی تلاش می کردیم تا رقابت  ما
در لیگ پویا و پربارتر باشد . وقتی 
یک تیم 2۸ میلیارد و دیگری ۴00 
میلیارد هزینه کند، یعنی تیم ها 
با هم برابر نیستند و یک رقابت 
پویا و پربازده اتفاق نمی افتد. لیگ 
انگلیس همیشه به این دلیل جذاب 
است که هزینه تیم ها به هم نزدیک 
است . اگر قرار است  ما هم اینجوری 
باشیم، باید ۳-۴ تیم شرایط دیگری 
پیدا کنند و تغییرات دیگری انجام 

شود.«
 

بازیکن خارجی، فقط باکیفیت
رئیس فدراسیون فوتبال با اشاره به 
کیفیت پایین برخی بازیکنان لیگ 
ایران گفت: »بازیکنی داشتیم که مورد 
اعتراض هواداران بوده و با 5 دقیقه 
یا نیم ساعت بازی کردن، عدد قابل 

ملاحظه ای می گرفت .
 باید کیفیت بازیکن خارجی از داخلی 
بیشتر باشد و بازیکنی را عاریت بگیریم 
که کیفیت خوبی داشته باشد . قانون 
جدید که می گوید بازیکن خارجی باید 
۶0 درصد بازی ها را در زمین باشد به 
این دلیل است که بازیکن بازی کند. 
در غیر این صورت باشگاه ها نمی توانند 
از بازیکن خارجی در سال بعد استفاده 

کنند.«
 وی درمورد آپشن قرارداد بازیکنان، 
توضیح داد: یک بازیکن قراردادش 
2 میلیارد و آپشنش ۱5 میلیارد بود. 
در شرایطی که در قانون جدید باید 
آپشن ها معادل 20 درصد قراردادها 
پشنی می خواهیم به  باشد و هر آ
بازیکن بدهیم، نباید از این درصد 
بالاتر برود. این مسائل سبب جذابیت 

لیگ می شود. 
 

آسیا فقط عربستان نیست!
رئیس فدراسیون فوتبال خاطرنشان 
کرد: »همه فوتبال آسیا عربستان 
نیست که بازیکنانی مثل رونالدو و 
بنزما مطابق سیاست گذاری خاصی 
بیایند. هرچند این موضوع فوتبال را 
جذاب می کند اما قرار نیست در کل 
آسیا اتفاق بیفتد. ما هم چنین کاری 
انجام نمی دهیم. راه درست این است 
که اگر درآمد خیلی بالایی داشتید، 
زیکن گران هم  برهمین اساس با
بگیرید. تصمیم ما متناسب با شرایط 

مالی لیگ بود.«

 1۶ تیم زیانده داریم!
تاج ادامه داد: »تمام ۱۶ باشگاه زیانده 
هستند و اگر این مسیر ادامه پیدا کند، 
فوتبال رو به سکون می رود. نباید فقط 
چک و سفته بدهند و زیان ده باشند. 
از قضا بدهی تیم های پرطرفدار بیشتر 
است . اگر هم کسی قرارداد بدی بست، 
گرفتاری هایش متعلق به خود باشگاه 
است. از حضور دوستان فرهنگی در 
جلسه خوشحالم و کار خوبی است 
که همه باشگاه ها پسوند فرهنگی در 
کنار ورزشی دارند. کار فرهنگی هم 
انجام می شود. شب عاشورا در همین 
ورزشگاه آزادی بازی ایران و کره جنوبی 
را برگزار کرده و حسینیه ۱00 هزار 
نفری درست کردیم که بی سابقه بود. 
همه در این کار بسیار خوب مشارکت 

داشتند.«

آماده حضور بانوان هستیم
رئیس فدراسیون فوتبال گفت: »دسته 
جمعی ناسزا گفتن اصلاً زیبنده کشور 
نیست. امسال لیگ را با حضور بانوان 
در برخی ورزشگاه ها شروع خواهیم 
کرد. باید تجهیزات هر ورزشگاه مثل 
ورودی، خروجی و ... را بسنجیم. شأن 
و منزلت بانوان ما این نیست که فضای 
مناسبی برای آنها در نظر گرفته نشود 
و امکانات رفاهی که لازمه ورودشان 
است نباشد. البته در برخی ورزشگاه ها 
که مثل نقش جهان اصفهان، گل گهر، 
فولاد خوزستان و ... آماده حضور بانوان 
هستند و این مهم را انجام خواهیم داد. 
همه دستگاه ها همکاری می کنند و 
باید همه بفهمند سامانه هوشمندی 
این تصمیم را می گیرد. به هر حال 
ممکن است داور یک سوت بزند اما 
باید برخی مسائل را رعایت کرد. اگر 
این موضوع رعایت نشود، ممکن  است 
با مشکلات جدی رو در ور شویم. نگاه 
زن ستیزی نداریم بلکه هرجا شرایط 
مهیا باشد این کار را انجام خواهیم داد. 
البته از قدیم یادتان است وقتی 2 نفر 
در خیابان با هم دعوا می کردند اگر می 
گفتند زن اینجاست، دیگر کسی ناسزا 
نمی گفت . باید در ورزشگاه نیز این 
اقدامات صورت بگیرد و شاهد فحاشی 

در حضور بانوان نباشیم.«
 مهدی تاج ادامه داد: »سومین مسأله 
درمورد صندلی های ورزشگاه ها است. 
امسال هر باشگاهی مکلف است به 
تعداد صندلی های ورزشگاه مردم را 
روی صندلی خودشان بنشاند. یعنی 
بلیت الکترونیکی است و با کد ملی 

باید بلیت بخرند. این چیزی نیست 
که ما ابداع کرده باشیم و در همه جای 
دنیا هست. در خیلی از کشورهای 
دنیا دیده اید که افراد را روی صندلی 
خودشان می نشانند. برای همه هم 
مشخص است فلان صندلی با کد ملی 
برای آن نفر است. با این کار احترام 
گذاشته می شود و فردی روی صندلی 
شخص دیگر نمی نشیند. مقدمات 
این کار در ورزشگاه فراهم می شود. 
در جلسه 2 روز قبل در وزارت ورزش 
به برهان مبین مأموریت داده شد باید 
همه ورزشگاه ها را رصد کرده و این 
کارها را انجام بدهد. اگر ورزشگاهی 
خودش این مهم را انجام بدهد، دیگر 
نیازی نیست ما انجام بدهیم. باید 
تجهیزات فراهم شود. این وظیفه 
نیروی انتظامی نیست بلکه وظیفه 
خود باشگاه است که از محل درآمد 
روز مسابقه هزینه این افراد را تأمین 
کنند. یک زون مثلاً 5 نفر می خواهد یا 
زون دیگر هشت نفر. این بزرگ ترین 
کار فرهنگی است که هرکس روی 
صندلی خودش بنشیند. در قدیم 
اینگونه بود که  دقیقه ۶۷ جمعیت 
حاضر در ورزشگاه را اعلام می کردند. 
مثلاً می گفتند ۱552۶ نفر که مشخص 
نبود آن 2۶ نفر را از کجا آورده اند. اکنون 
باید میزان دقیق حضور تماشاگران 
اعلام شود. اگر هر ورزشگاهی فاقد این 
موضوع بود، باشگاه باید به ورزشگاهی 
برود که چنین شرایط و امکاناتی دارد. 
احتمالاً محرومیت هایی هم برایش در 

نظر گرفته خواهد شد.«

به جد پیگیر VAR هستیم
رئیس فدراسیون فوتبال درمورد بحث 
VAR گفت: »امیدواریم در این مدت 
این بحث هم انجام شود. فدراسیون 
فوتبال به جد پیگیر کار VAR است و 
امروز هم جلسه مهمی داشتیم. برخی 
موانع مهم مثل تحریم و انتقال پول 
وجود دارد که دست ما نیست. با دولت 
و فیفا رایزنی می کنیم تا این معضل 
حل شود . ان شاءالله به زودی هم 
حل شود. منشأ بسیاری از مشکلات 
ورزشگاه ها شرایط داوری است که اگر 
حل شود، این وضعیت خیلی بهبود 
خواهد یافت. از اینکه همه باشگاه ها 
سامانه فرهنگی دارند تشکر می کنم. 
بخش فرهنگی می طلبد که یک باشگاه 
چند نیرو برای آن داشته باشد تا بتوانیم 
به مناسبت های مختلف برای همه 

تماشاگران ایجاد تنوع کنیم.«

حسین عبدی در خصوص شرایط تیم 
ملــی نوجوانان کشــورمان بــرای حضور 
در جــام جهانــی 202۳، اظهار داشــت: 
ایــن بچه هــا کار خیلــی بزرگــی را انجــام 
دادند که دســته جمعی بود. توانستیم 
به جام جهانی برویم و می توانستیم به 
قهرمانی هم برســیم. بــه تمام اهدافی 
کــه در برنامه ریــزی حــدود یــک ســال 

و نیــم پیــش داشــتیم، رســیدیم. فقط 
بــه قهرمانــی نرســیدیم. ایــن نشــان 
می دهــد حــدود ۸0 درصــد از برنامــه را 
درســت حرکــت کردیم. ســرمربی تیم 
ملــی نوجوانــان در خصــوص پرداخت 
بــه موقــع پاداش هــا، گفــت: یــک بــار 
بــا تــاج و ممبینــی بــرای برنامه ریــزی 
کارهــا دیــدار داشــتم. امیــدوارم ایــن 

اتفــاق بیفتــد. فکــر می کنــم همــکاران 
مــن 9 ماه اســت دریافتی نداشــته اند. 
قرارداد ما بعد از بازی تمام شد .زمانی 
هســت را نمی دهنــد، زمانــی نیســت 
را نمی دهنــد! بــه ایــن مســائل نــگاه 
نمی کنیــم. تمرکزمــان پولــی نیســت. 
تمرکــز مــا روی افتخــار ملــی اســت. به 
دنبــال این هســتیم که بــه افتخار ملی 

برســیم. اصــلاً حقــوق نگرفتنــد، حــالا 
پــاداش و پول تو جیبی بماند. مســائل 
مــادی باشــد ممکــن اســت شــرایط 
بــه مراتــب بهتــر شــود امــا اگــر نباشــد 
در شــرایط ســخت توانســتیم بــه جــام 
جهانــی برســیم. امیــدوارم مســئولان 
دســت بــه کار شــوند و ایــن نقصــان را 
جبــران کننــد تــا بــا خیــال راحت تــر کار 

کنیــم. اعضــای کادرفنــی زن و بچــه 
دارنــد و کارشــان هــم همیــن اســت. 
بازیکنان تیم هم هزینه دارند. بچه ای 
کــه می خواهــد در این ســطح بازی کند 
بایــد خــورد و خوراکــش خــوب باشــد. 
کفش خوب داشــته باشد. کفش الان 
۱5 میلیــون اســت. بازیکــن نوجــوان از 

کجــا بیــاورد؟

عبدی: ۹ ماه است حقوق نگرفته ایم

 zواکنش

 zسرمقاله

وصال روحانـی
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همه فوتبال آسیا 
عربستان نیست 

که بازیکنانی 
مثل رونالدو 

و بنزما مطابق 
سیاست گذاری 

خاصی بیایند. هرچند 
این موضوع فوتبال 

را جذاب می کند اما 
قرار نیست در کل 
آسیا اتفاق بیفتد. 
ما هم چنین کاری 

انجام نمی دهیم

ایمان گودرزی
خبرنگار


